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سخنرانی
به مناسبت فرارسیدن 28 صفر سالروز رحلت جانگداز پیامبر عالیقدر اسلام و 
شهادت سبط اکبر حضرت امام حسن مجتبی)ع( و شهادت حضرت امام رضا)ع( 
از شب 21 صفر تا پایان ماه بعد از اقامه نماز در مسجد امام حسن مجتبی)ع( 
واقع در بزرگراه شــهید محلاتی خ شــهید شــاه آبادی خ لرســتان مجلس 

عزاداری برقــرار و دانشمند محترم حجت الاسلام 

و المسلمین فرقانی خراسانی افاضه می فرمایند.
الاحقر علی رضازاده خویی
امام جماعت مسجد امام حسن مجتبی)ع(

قیمت )به تومان(نوع سکه
1/397/000سکه تمام طرح جدید
1/350/000سکه تمام طرح قدیم

705/000نیم سکه
395/000ربع سکه

260/000گرمی
126/300هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
4/090دلار
4/898یورو
5/560پوند

1/085لیر ترکیه
1/135درهم امارات

عیســی کلانتری، چهره معروف بخش کشــاورزی است که با 13 سال 
وزارت، در میان سایر وزرای این بخش، طولانی ترین مدت وزارت را در اختیار 
داشته است. وی از سال 1362 تا 1370 در دولت های پنجم، ششم و هفتم 
وزیر کشــاورزی بود. یعنی دقیقاً در دوره ای که می بایســت زیرساخت های 
این بخش در ســال های پس از سقوط رژیم پهلوی، احیا و بازسازی می شد. 
عمده سیاست های مدیریت آب و سدسازی، الگوی کشت و برنامه های تولید 
محصولات اساسی در این دوره می بایست پایه گذاری می شد. وی که در این 
مدت 13 ســال هیچ گاه نتوانست حجم تولید گندم را به میزان نیاز داخلی 
برســاند )این در شرایطی است که نیاز داخلی به گندم در آن سال ها بسیار 
کمتر از مقدار مورد نیاز فعلی بود(، در سال های پس از آن پیوسته نسبت به 

عملکرد سایر وزیران کشاورزی، انتقادات تندی را مطرح کرده است.
غرض این یادداشت نقد و بررسی عملکرد عیسی کلانتری نیست؛ بلکه 
بازخوانــی برخی مواضع وی درخصوص رویکــرد خودکفایی در محصولات 

اساسی موردنظر بوده که در ادامه می آید:
عیســی کلانتری، نخستین بار در سال 1362 به عنوان وزیر پیشنهادی 
وزارت کشــاورزی به مجلس شورای اســلامی معرفی شد. وی در بخشی از 
صحبت های خود در حضور نمایندگان مجلس گفت: »ما با تخصص می توانیم، 
تخصصی که در خدمت تعهد باشد، در خدمت انقلاب باشد، می توانیم خودکفا 

بشویم. والا با پول نمی توانیم.«!
وی در همین جلسه با اشاره به وضعیت برخی محصولات کشاورزی گفت: 
»متأســفانه ما یکی از بزرگ ترین واردکنندگان بذور اصلاح شده هستیم. ما 
بهترین امکانات را در دنیا برای تولید بذور در داخل کشور داریم. اینها کارهائی 

است که باید در وزارت کشاورزی انجام بشود«.
کلانتری همچنین در سال 67 نیز به عنوان وزیر پیشنهادی کشاورزی به 
مجلس معرفی شد که در جلسه دفاع از برنامه خویش نیز از لزوم دستیابی به 
خودکفایی صحبت به میان آورد و گفت: »امیدوارم که ان شاءالله اگر مجلس 
محترم بنده را لایق این وظیفه دانستند و رأی اعتماد دادند با حمایت شما 
عزیزان و بدون ایده آل نگری بر برنامه های کشاورزی توجه به استفاده از امکانات 
موجود و در کنارش ســازندگی برای آینده بتوانیم قدم هایی در راه استقلال 
اقتصادی که همان خودکفایی در محصولات اساسی کشاورزی است، برداریم 

تا محتاج سیاست های ویرانگر تحریم مواد غذایی خارج نباشیم.«
دفاع عیســی کلانتری از مســئله خودکفایی و عدم وابستگی به واردات 
محصولات اساسی در سال 88 و در انتقاد به عملکرد وزیر جهاد کشاورزی وقت 
نیز ادامه یافت تا جایی که دولت نهم را رکورددار واردات گندم معرفی کرد.
دبیرکل خانه کشاورز در نقد گزارش وزیر وقت جهاد کشاورزی در مجلس 
شورای اسلامی، گفت: »وزیر جهاد کشاورزی در این گزارش اعلام کرد که با 
وجود خشکسالی، میزان خودکفایی کشور در تولید مواد غذایی در سال 87 
به 94 درصد رســیده؛ این درحالی است که در سال گذشته 61 درصد نیاز 
غذایی کشــور از محصولات وارداتی تأمین شده است. یعنی تولید داخل به 

علاوه واردات، میزان خودکفایی به 94 درصد می رسد!«
او با اظهار تأسف از تبدیل شدن دوباره ایران به بزرگ ترین واردکننده گندم 
جهان گفت: »در دولت خاتمی به هر دلیلی در گندم خودکفا شدیم )البته من 
با نحوه خودکفایی گندم در دولت خاتمی نیز مخالف بودم چون آن خودکفایی، 
خودکفایی پایداری نبود( و خاتمی با خودکفایی در این محصول استراتژیک 
دولت را تحویل احمدی نژاد داد؛ اما دولت نهم نه تنها این خودکفایی را حفظ 
نکــرد بلکه ایران به بزرگ ترین واردکننده گندم تبدیل شــد و بیش از 5/7 
میلیون تن گندم وارد کشور شد«. )منبع: خبرگزاری فرارو- کدخبر: 23128(
اما با روی کار آمدن دولت یازدهم و انتصاب عیســی کلانتری به عنوان 
مشاور معاون اول رئیس جمهور مواضع وی درخصوص مسئله خودکفایی تغییر 
کرد و تبدیل به مخالف سرسخت آن گردید! وی در این دوره که مسئول ستاد 
احیای دریاچه ارومیه نیز بود، طرح »نکاشت« را برای احیای این دریاچه ارائه 
کرد که در آن تعطیلی کشاورزی منطقه را احیاگر این دریاچه معرفی کرده بود!
سوءمدیریت بخش آب در دهه های اخیر در کشور سبب شده بخش زیادی 
)بیش از 70درصد( از آب های ورودی به کشور تبخیر شده و یا به کشورهای 
همســایه رفته و یا ازطریق دریا از دسترس خارج شود! این عملکرد ضعیف، 
سبب بروز محدودیت در منابع آب شده و در برخی مناطق مشکلات سختی 
را به همراه آورده است. این وضعیت، بهانه ای شده تا برخی جریان های مخالف 
خودکفایی، تولید محصولات اساســی در داخل را مورد تردید قرار دهند که 

ازجمله آنان آقای عیسی کلانتری است.
عیســی کلانتری طی سخنانی در نشســت کمیته اقتصادی بنیاد امید 
ایرانیان )فروردین 1394(، تعبیر شــاذ خود را درباره خودکفایی بیان کرد و 
گفت: »همین الان آقایان هنوز دارند درباره خودکفایی در محصولات کشاورزی 
صحبت می کنند. برای نوشــتن برنامه ششم دوباره موضوع خودکفایی را به 
میان کشــیدند که من برگشتم به آقای نوبخت گفتم تو را به دین و ایمانت 

بگو این مزخرفات را کنار بریزند.«
عیســی کلانتری، در گفت وگو با نشریه رمز عبور )شماره 12 - تیر 94( 
نیــز با بیان اینکه خودکفایی در ایران مفهوم ندارد، گفت: »خودکفایی اصلا 
امکان پذیر نیســت. اگر در یک کالا خودکفا شویم در ده کالای دیگر وابسته 
می شویم. ممکن است شما کالایی را خودکفا کنید، اما با این کار شما، 10 
کالای دیگر وابسته خواهد شد. صحبت از خودکفایی غیرعلمی و غیرعملی 
اســت با این توصیفاتی که عرض کردم، تحلیل من این است. دوستانی که 

حرف از خودکفایی می زنند، غیرعملی و غیرعلمی فکر می کنند.«
وی کــه در دولــت دوازدهم بــه عنوان معــاون رئیس جمهور و رئیس 
ســازمان محیط زیست منصوب شده، در نخستین نشست خبری خود )13 
شهریور1396( درباره بحران آبی کشور گفت: »در کشور ما بدون اغراق بالای 
70 درصد مشکلات محیط زیست، مسئله آب است. آب را نباید قربانی یک 

گونه گیاهی کنیم.«
وی پیش از آن و در مراسم معارفه خود نیز انتقادات زیادی به سیاست های 
دهه 60 و 70 بیان کرد و گفت: »نتایج سیاســت ها و عمل دهه 60 و 70 را 
امــروز می بینیم. در دوره ای به خاطر تولید چند تن گندم اضافی منابع آب 

و خاک از بین رفت.«

براساس آمار بانک مرکزی، تعداد ساختمان های 
شروع شده توسط بخش خصوصی در مناطق شهری 
کشور در سال گذشــته به ۹۴ هزار واحد رسید 
که کمترین رقم در ســه دهه اخیر )از سال ۱۳۶۸ 

بدین سو( می باشد. 
گزارش بانک مرکزی از نتایج بررســی فعالیت های 
ســاختمانی بخش خصوصی در مناطق شهری کشــور 
در سه بخش ســاختمان های شروع شده، ساختمان های 
تکمیل شــده )اعم از واحدهای مسکونی و غیرمسکونی( 
و واحدهای مسکونی تکمیل شده )تولید مسکن(، تهیه و 
ارائه می شود که آمارهای هر سه بخش از سقوط بی سابقه 

احداث ساختمان و مسکن در کشور خبر می دهد.
به گزارش مشرق، اهمیت آمار فعالیت های ساختمانی 
از آن جهت است که قسمت قابل توجهی از تشکیل سرمایه 
ثابت در کشــور به این بخــش از فعالیت های اقتصادی 
اختصاص دارد و انجام محاســبات ملی بدون داشــتن 
اطلاعــات و آمار دقیق از فعالیت های ســاختمانی نتایج 
مطلوب نخواهد داشت. از طرف دیگر به دلیل تأثیر عظیم 
فعالیت های ساختمانی در میزان تولید و فعالیت بسیاری 
از صنایع وابسته، می توان در بررسی تحولات آتی صنایع 
کشور، روند فعالیت های ساختمانی را نیز در نظر گرفت. 
آمار های بانک مرکزی نشــان می دهد در ســال گذشته 
تعداد ساختمان های شروع شده توسط بخش خصوصی در 
مناطق شهری کشور )واحدهایی که ساخت آنها در سال 
1395 شــروع شده( به 94 هزار واحد رسید که کمترین 
رقم در سه دهه اخیر )از سال 1368 بدین سو( بوده است.
این آمار، مؤید ســقوط فاحش تمایل بخش خصوصی به 

سرمایه گذاری در بخش ساختمان در دولت یازدهم است 
به طوری که در دولت نهم به طور میانگین سالانه احداث 
216 هزار دستگاه ساختمان و در دولت دهم 213 هزار 
دستگاه ساختمان توسط بخش خصوصی شروع می شد 
اما در دولت یازدهم این رقم به سالانه 138 هزار دستگاه 
کاهش پیدا کرده است. در سال 1395 هم که دولت مدعی 
است رشــد اقتصادی دورقمی و بالای 11 درصد محقق 
شده که در جهان بی نظیر بوده، بدترین سال برای بخش 
ساخت وساز کشور پس از سال های جنگ و دفاع مقدس، 
رقم خورده است.از دوران دفاع مقدس بدین سو هیچ گاه 
سابقه نداشته که تعداد ساختمان های شروع شده توسط 

بخش خصوصی در مناطق شهری کشور در یک سال به 
زیر 100 هزار واحد برســد که در سال 1395 این اتفاق 
ناگوار، رخ داده اســت.این در حالی است که مطابق آمار 
بانک مرکزی در مورد ساختمان های تکمیل شده توسط 
بخش خصوصی در مناطق شهری کشور، در سال 1395 
تولید ساختمان )اعم از واحدهای مسکونی و غیرمسکونی( 
در کشور به کمتر از 98 هزار دستگاه رسید که پایین ترین 
میزان احداث ســاختمان در کشور از سال 1376 به بعد 
است.رکورد تولید ساختمان در کشور مربوط به سال های 
1387 و 1388 در دولــت قبل بوده اســت. دوران اوج 
ساختمان سازی در کشور نیز مربوط به دولت های نهم و 

دهم است و با شروع به کار دولت یازدهم، تولید ساختمان 
در کشور به شدت سقوط کرده است. 

نکته نگران کننده دیگر در این گزارش بانک مرکزی، 
مربوط به میزان تولید واحدهای مســکونی در کشور در 
دولت یازدهم است. لازم به ذکر است که بر حسب تعریف، 
به مجموعه واحدهای آپارتمانی در یک ســاختمان، یک 
دستگاه ساختمان گفته می شود، بنابراین طبیعتا آمار تولید 
مسکن )تعداد واحدهای مسکونی( از آمار تولید ساختمان 
در کشــور )تعداد دستگاه های ساختمان( بیشتر است.بر 
اساس گزارش بانک مرکزی، در سال 1395 تولید مسکن 
در کشور به 381 هزار واحد کاهش پیدا کرد که کمترین 

رقم از دهه 80 بدین سو محسوب می شد.
رکورد تولید مسکن در کشور مربوط به سال 1392 
است که بیش از 834 هزار واحد مسکونی به بهره برداری 
رســید که البته ربطی به دولت یازدهم نداشت و نتیجه 
رونق مســکن در دولت قبل و به ثمر رسیدن واحدهایی 
بود که ســاخت آنها در دولت قبل شروع شد و در سال 

1392 به بهره برداری رسید.
اما از ســال 1393 با حاکم شدن سیاست های دولت 
یازدهم در حوزه مســکن، به تدریج از روند تولید مسکن 
در کشور کاسته شد تا اینکه در سال 1395 تولید مسکن 

نسبت به دولت دهم تقریباً نصف شد.
سقوط تولید مسکن در سال های اخیر، موجب نگرانی 
نسبت به آینده بازار مسکن شده چون با ورود حجم جدید 
تقاضا به بازار مســکن و عدم تکافوی عرضه، باید منتظر 
گرانی مسکن خصوصا اجاره بها باشیم که موجب افزایش 

فشار بر اقشار متوسط و کم درآمد جامعه خواهد شد.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران با بیان اینکه رفت و آمد 
اروپایی ها)به ایران( فقط در حد حرف اســت، گفت: طرح جامع 
زعفران، هشت سال است که خاک می خورد و در صورت عملیاتی 

شدن، تمام مشکلات تولید تا صادرات زعفران حل می شود.
غلامرضا میری در گفت وگو با فارس اظهار داشــت: اروپایی ها رفت و 
آمدشــان فقط در حد حرف است و بیشتر از آنکه بخواهند کالایی از ما 

بخرند، به دنبال فروش محصولات شان در ایران هستند.
وی با اشــاره به اینکه طرح جامع زعفران که زنجیره تولید تا مصرف 
را شــامل می شود، در دولت دهم تدوین شده، افزود: این طرح با کمک 
شورای ملی زعفران و وزارت جهاد کشاورزی وقت تدوین، در کمیسیون 
کشــاورزی مجلس مصوب و در هیئت دولت دهم هم به تصویب رسیده 
اســت، اما عملیاتی نشده است که اگر می شد، تحول عظیمی در صنعت 
زعفران کشور رخ می داد.به گفته رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران، 
طرح جامع زعفران علی رغم آنکه در مجلس و دولت به تصویب رسیده، 
هشت سال اســت که خاک می خورد و در صورت عملیاتی شدن، تمام 

مشکلات تولید تا صادرات زعفران حل می شود.
میری با بیان اینکه در طرح جامع زعفران بر این نکته که چه پیازی 
در چه مزرعه ای با چه روشی کشت شود، تأکید شده و افزود: روش خشک 
کردن، فرآوری، بســته بندی، عرضه،  بازاریابی صادراتی و حتی ثبت برند 

نیز در این طرح دیده شده است. 
وی همچنین از ثبت جغرافیایی زعفران ایران در پنج منطقه استان 
خراســان خبــر داد و گفت: این طرح با کمــک وزارت صنعت، معدن و 
تجارت ثبت شد و اکنون نیز به دنبال ثبت ژنتیک زعفران ایرانی هستیم. 
رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران در پاســخ به این ســؤال که تا 
به حال چه اقداماتی برای تحول در بازار صادراتی زعفران انجام داده اید، 
بیان کرد: ما خودمان به دنبال تجار خارجی در حوزه زعفران هستیم تا 
با ارتباط مستقیم زعفران را صادر کنیم؛ چرا که تولید زعفران در کشور 
رو به افزایش اســت و مصرف داخلی هم تا یک حدی کشش دارد، پس 

خودمان باید به فکر بازار صادراتی باشیم.

بازخوانی مواضع متفاوت معاون رئیس جمهور 
درباره خودکفایی

رئیس اتحادیه صادرکنندگان زعفران:

رفت و آمد اروپایی ها به ایران 
در حد حرف است

رئیس کمیســیون انرژی مجلس درباره احتمال خروج توتال از 
قرارداد پارس جنوبی، گفت: وزارت نفت تا امروز مسامحه کاری می کند 

تا مشخص شود توتال تصمیم قطعی گرفته یا نه.
در پی بالا گرفتن احتمال خروج توتال از قرارداد با ایران در فاز 11 پارس 
جنوبی، کمیسیون انرژی مجلس، وزیر نفت را برای ارائه توضیحات فراخواند. 
در همین رابطه، رئیس کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی اعلام کرد که 
وزیــر نفت برای ارائه توضیحاتی درخصــوص قرارداد توتال و احتمال انصراف 
این شرکت از توسعه میدان گازی پارس جنوبی در کمیسیون حاضر می شود.
به گزارش خبرگزاری خانه ملت، فریدون حسنوند با اشاره به اینکه مدیرعامل 
شــرکت توتال از احتمال بازنگری در قرارداد توتال با ایران به دلایل حقوقی و 
تغییر رژیم تحریم ها خبر داده است، اظهار داشت: شرکت توتال اعلام می کند 
که خود را با سیاست های آمریکا تنظیم می کند و اگر بخواهد از قرارداد خارج 

شود زودتر این کار را انجام می دهد تا خسارت کمتری را پرداخت کند.
وی بیان داشــت: پیش ازاین اعلام کردیم که ایران باید پیشقدم شود و با 
طرح شکایت در مجامع بین المللی و داخلی، نسبت به دریافت خسارت ها اقدام 
کند اما وزارت نفت تا امروز مسامحه کاری می کند تا مشخص شود توتال تصمیم 
قطعی گرفته یا نه.رئیس کمیسیون انرژی مجلس در ادامه با  اشاره به رفتارهای 
شــرکت توتال اظهار داشت: رفتارهای این شرکت نشان می دهد که انگیزه و 

رغبتی برای اجرای قرارداد ندارد و باید وزیر نفت در این باره پاسخگو باشد.
حســنوند گفت: با این حساب هفته آینده وزیر نفت با حضور در نشست 
کمیسیون انرژی درخصوص میزان پیشرفت قرارداد توتال و احتمال انصراف و 

اقدامات حقوقی توضیحاتی ارائه می کند.
ریسک قرارداد بر دوش ایران است؟

 یک کارشناس اقتصادی هم در رابطه با وضعیت ریسک این قرارداد گفته 
گفت: تعجیل توتال در موضع گیری ناامیدانه درباره تحریم های احتمالی ایران 
نشان می دهد بازگشت تحریم هیچ ریسکی بر دوش توتال ندارد و تمام ریسک 
متوجه ایران است.مجید شاکری در گفت وگو با خبرگزاری مهر درباره اظهارات 
چندباره مدیرعامل توتال درباره احتمال خروج از قرارداد توسعه میدان آزادگان 
در صورت وضع تحریم های تازه علیه ایران گفت: چند ماه قبل، بعد از مطرح 
شدن اولین قرارداد قراردادهای جدید نفتی ایران )IPC( با توتال، محور اصلی 
ســؤال منتقدین داخلی قرارداد این بود که ریسک لغو قرارداد بر عهده کدام 
طرف است. به زبان ساده سؤال این بود که اگر به هر دلیل، نظامهای تحریمی 
علیه ایران تغییر کند )که واضح بود تغییر می کند(، مسئولیت مدیریت ریسک 
با کیســت و جبران خسارات وارده با چه کسی اســت؟ آیا وزارت نفت ایران 
قرارداد با توتال را به نحوی بسته است که هزینه تحریم شدن پروژه را بالا ببرد؟

وی ادامه داد: در آن زمان اولا وزارت نفت از پاسخگویی طفره رفت و بعد 
هم رسانه های دولتی، منتقدان را با برچسب »کاسب برجام«، »عامل روسیه« 
و »دلواپس« بدرقه کردند و در نهایت هم قرارداد امضاء شد و برخی رسانه ها 

پیروزی منطق بر تحریم و جدایی اروپا از آمریکا را جشن گرفتند.
این کارشناس ارشد اقتصادی گفت: در هفته جاری، رئیس توتال پشت سر 
هم تقریبا در هر محفلی مصاحبه می کند و با دمی ســرد، از عدم امکان ادامه 

همکاری، در صورت تغییر صورت بندی تحریم ها صحبت می کند.
شاکری تصریح کرد: این تواتر بسیار عجیب است؛ آن هم در حالی که ابدا 
در صحنه عمل، تحریمی اتفاق نیفتاده است؛ نه کنگره اظهار نظری درباره لغو 
برجام کرده است و نه لیست اول کاتسا، لیست مهم و دندان گیری بوده است.

وی عنوان کرد: در این وضع، این همه تعجیل توتال در موضع گیری ناامیدانه 
و »من می دانم نمی شــود«، نشان می دهد بازگشت تحریم هیچ ریسکی را بر 
دوش توتــال نخواهند انداخت که دلیلی برای پایبندی او به قرارداد یا دفاع از 

قرارداد یا فشار بردولت فرانسه برای دفاع از قرار داد باشد.
این اقتصاددان ادامه داد: شــاید هم بالاتر از آن، ریسک لغو قرارداد اساسا 
بر دوش ایران است و خروج توتال از قرارداد به دلیل بازگشت تحریم، مستلزم 

جبران هزینه ها از جانب ایران باشد.
وی گفت: گذر زمان، راست و ناراست مواضع را مشخص می کند اما هزینه 

فرصت از کف رفته باز نمی گردد.

بر اساس بخشنامه گمرک، واردات چمدانی تلفن همراه ممنوع 
شده و تنها یک گوشی آن هم با پرداخت حقوق گمرکی مخصوص 

به آن اجازه ورود به کشور دارد. 
به گزارش تســنیم، دفتر واردات گمرک ایران در بخشنامه ای اعلام 
کرد، تمامی گمرکات باید صرفاً بر اســاس ماده 138 آیین نامه اجرایی 
قانون امور گمرکی نســبت به اعطای معافیت اقدام و از اعطای معافیت 

مسافری بر اساس وزن کالا به صورت کیلویی خودداری کنند.
در بند دیگری از این بخشنامه گمرکات موظف شده اند این رویه را در 
سامانه مسافری مانند روال گذشته انجام دهند و جهت رفع ایرادات در 
این خصوص با هماهنگی دفتر فناوری اطلاعات و ارتباطات اقدام کنند.

همچنین گمرکات باید نســبت به ثبت مشخصات مسافر براساس 
گذرنامه و کنترل سقف کالای قابل ورود و حصول اطمینان از عدم استفاده 
قبلی از معافیت در طول سال، موضوع ماده 138 آیین نامه اجرایی قانون 

امور گمرکی از طریق سامانه مزبور اقدام کنند.
بر اساس بند شش این بخشنامه، مسافرینی که وارد کشور می شوند 
و گوشی خریداری کرده اند موظف هستند گوشی تلفن همراه خود را به 
گمرک اظهار کنند ضمن اینکه با رعایت مقررات مسافری و لحاظ شرایط 
غیرتجاری، صرفاً یک عدد گوشی تلفن همراه با اخذ حقوق گمرکی و دو 

برابر سود بازرگانی و عوارض متعلقه را می توانند وارد کنند.

با وجود آمارهای دولتی درباره رشــد 
کشور،  اقتصادی  بخش های  همه  بی سابقه 
بانکی  برگشتی در شبکه  میزان چک های 
نشان از رکود و کسادی عمیق در بازار دارد.

 به گزارش مشــرق، بر اساس گزارش بانک 
مرکزی، فقط در نیمه اول امسال بالغ بر 75 هزار 
میلیارد تومان چک بین بانکی برگشت خورد که 

بیانگر رکود شدید در بازار است.
در نیمه اول امسال 15 درصد تعداد چک ها 
و 22 درصد ارزش چک های مبادله ای، برگشت 

داده شده است.
در نیمه اول سال جاری54/821/500 فقره 
چک به مبلغ 336/277 میلیارد تومان مبادله شد 
که بالغ بر 8/643/100 فقره آن به مبلغ 75000 

میلیارد تومان آن برگشت داده شد.

در نتیجه رکود اقتصادی رخ داد

۷۵ هزار میلیارد تومان چک برگشتی در نیمه اول امسال

بر اساس آمار بانک مرکزی، در پی افزایش 
۱۳ درصدی هزینه هــای جاری و کاهش بیش 
از ســه درصدی درآمدها در شش ماه نخست 
امسال نسبت مدت مشابه سال قبل، تخصیص 
بودجه عمرانی کشــور توسط دولت ۳۶ درصد 

کاهش یافت. 
به گزارش رجا نیوز، مطابق آمار منتشره از سوی 
بانک مرکزی، عملکرد بودجه ای دولت در شش ماهه 
نخست سال جاری نسبت به مدت مشابه سال 1395، 
افت فاحشی را داشته و در حالی که درآمد دولت کاهش 
یافته است، هزینه ها افزایش یافته و تراز عملیاتی کشور 
رشــد منفی ای را نسبت به مدت مشابه سال قبل به 

خود گرفته است.
بر اســاس جدول عملکرد شش ماهه منتشره از 
ســوی بانک مرکزی، درآمد دولت در نیمه اول سال 
مالی فعلی، از جمله درآمد حاصل از مالیات، به میزان 
56/78 هزار میلیارد تومان بوده که نســبت به سال 
گذشته 3/7 درصد کاهش یافته است. مبلغ مدت مشابه 
در سال گذشته 58/96 هزار میلیارد تومان بوده است. 
همچنین میزان مصوب شش ماهه نخست امسال در 
قانون بودجه 1396، مبلغ 88/72 هزار میلیارد تومان 
بوده که عملکرد شش ماهه نسبت به مبلغ مصوب 36 

درصد کمتر است.

در پی افزایش هزینه های جاری

دولت بودجه عمرانی را 36 درصد کاهش داد

در حالی که درآمدهای دولت کاهش داشته است، 
جدول عملکرد شــش ماهه بودجه نشان می دهد که 
هزینه های دولتی در طول دوره مورد بررسی در مجموع 
107/49 هزار میلیارد تومان بوده که نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته افزایش 13 درصدی داشته است.

آخرین اطلاعات منتشر شده توسط بانک مرکزی 
ایران نشان می دهد که درآمد حاصل از فروش نفت و 
فرآورده هــای نفتی در طول دوره برابر با 66/44 هزار 
میلیارد تومان بوده که نشــان دهنده افزایش 82/2 

درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته است، اما 
23 درصد کمتر از مبلغ پیش بینی و مصوب می باشد. 
مجموع بررسی ها نشان می دهد که کسری بودجه 
دولت در نیمه نخست سال جاری 18/11 هزار میلیارد 
تومان بوده که بیــش از پیش بینی ها 10 درصد هم 

بیشتر است. 
گفتنی اســت، دولت برای پوشش دادن کسری 
بودجه رو به رشــد، 25/33 هزار میلیارد تومان اوراق 
قرضه صادر کرده است.دولت در نیمه نخست امسال 

مبلغ 7/82 هزار میلیارد تومان به پروژه های عمرانی 
اختصاص داده که 36 درصد نســبت به مدت مشابه 
سال 1395 و 78 درصد کمتر از مبلغ مصوب در قانون 

بودجه 1396 بوده است.
 وضعیت بودجه عمرانی در شــش ماهه نخست 
امسال در حالی نسبت به مدت مشابه در سال 1395 
بدتر شده است که دو روز قبل عادل آذر رئیس  دیوان 
محاسبات اوضاع اســفناک عملکرد دولت در بخش 
عمرانی را اینگونه شرح داد: »دولت تمام تلاش خود 
را برای پرداخت بودجه های هزینه ای و جاری به کار 
می گیــرد و پس از آن به ســراغ بودجه های عمرانی 
می رود. طبق آمارها تخصیص بودجه عمرانی در سال 
90، 25 درصد و در سال 95، 13 درصد بود؛ این در 
حالی اســت که تخصیص بودجه هزینه ای در ســال 
90، 74 درصد و در ســال 95، به 87 درصد افزایش 
پیدا کرده و این نشان می دهد که همه اعتبارات برای 
بودجه های هزینه ای و جاری است و در واقع عمرانی 

را تعطیل کرده ایم.« 
عادل آذر همچنین در خصوص تراز عملیاتی سال 
گذشــته گفته بود: »تراز عملیاتی سال 90، 28 هزار 
میلیارد تومان بود و در سال 95 این شاخص به منفی 
61 هزار میلیارد تومان رســید و در واقع شاهد رشد 

منفی 29 درصد هستیم.«

آمار ســامانه چکاوک، نشان می دهد فقط در 
ماه شــهریور امســال 1/4 میلیون فقره چک به 

ارزش 12800 میلیارد تومان برگشــت داده شد. 
بدین ترتیب در شهریور 15/6 درصد از کل تعداد 

چک های مبادلــه ای و 21/8 درصد از کل مبلغ 
چک های مبادله ای برگشت داده شد.

با توجه به حجم نقدینگی 1300 هزار میلیارد 
تومانی کشور، حجم چک های برگشتی به حدود 

6 درصد نقدینگی کشور می رسد.
رشد کم سابقه چک های برگشتی با آمارهای 
مســئولان دولتی درباره رشد اقتصادی دو رقمی 

کشور همخوانی ندارد. 
اگر رشد اقتصادی دورقمی محقق شده بود، 
قطعا همه بخش های اقتصادی کشــور باید از آن 
تاثیر می پذیرفتند و رونق در همه بازارها به چشم 

می خورد.
اما برگشت خوردن یک پنجم چک ها واقعیت 
اصلی اقتصاد کشور را نشان می دهد و آن هم ادامه 

رکود عمیق در بازارهای مختلف است.

علی رغم ادعاهای مســئولان درباره حجم اندک 
قاچاق از مبادی رسمی، اظهارات نمایندگان مجلس 
نشــان می دهد حجم قابل توجهی از قاچاق فعلی از 

مبادی رسمی صورت می گیرد.
همین چند روز پیش بود که مسعود کرباسیان در حاشیه 
دیدار با دبیرکل سازمان جهانی گمرک در پاسخ به پرسشی 
مبنی بر اینکه چرا همچنان شــاهد قاچــاق کالا از مبادی 
رسمی هستیم، گفته بود: ما از مبادی رسمی قاچاق نداریم. 
وی در ادامه با این تحلیل که ممکن اســت تخلف داشــته 
باشــیم، اما نام آن قاچاق نیست، تصریح کرد که باید تخلف 

را از قاچاق جدا نمود.
این اظهارات با واکنش های گســترده ای مواجه شــد و 
چنان کــه دیروز در همین صفحه نیز بررســی گردید، این 
جمله کرباسیان در تناقض با اظهارات مسئولان و نمایندگانی 
اســت که از قاچاق 4 تا 7 میلیارد دلاری از مبادی رســمی 
خبر می دهند.یک نماینده مجلس با  اشــاره به صحبت های 
وزیــر اقتصاد مبنی بر آنکه کالای قاچاق از مبادی رســمی 
وارد کشور نمی شود، گفته است: شاید اگر افراد دیگری نیز 

مسئول گمرک بودند، طوری آمار را اعلام می کردند که تصور 
شود مدیریتشان خوب است.

سیدحســین نقوی حسینی، در گفت و گو با خبرگزاری 
فارس در واکنش به صحبت های وزیر اقتصاد اظهار داشــت: 
درخصــوص حجم کالاهای قاچاق وارداتی به کشــور ارقام 
متفاوتی وجود دارد اما به طور میانگین ســالانه 20 میلیارد 

دلار قاچاق به کشور وارد می شود.
این عضو کمیسیون امنیت ملی معتقد است که »برخی 
از ایــن کالاها برای جابه جایی نیازمند بیش از 10 تریلی یا 
20 کانتینر اســت و چگونه ممکن است که این تریلی ها و 

کانتینرها از مبادی غیررسمی وارد کشور شوند؟«
وی عنوان کرد: »بنابراین به جرات می توان ادعا کرد که 
حداقل بیش از 70 درصد کالاهای قاچاق از مبادی رســمی 

و گمرکات به کشور ما وارد می شوند.«
رکوردشکنی قاچاق با تبانی کارمندان دولت

از ســوی دیگر، با انتشار خبر کشف یک محموله عظیم 
قاچاق هزار و 128 کانتینری ظروف شیشه ای و جابه جایی 
رکوردهای قاچاق از مبادی رسمی و غیررسمی در روزهای 

اخیر، اظهارات وزیر اقتصاد به نوعی دیگر زیر سؤال رفت.
به گزارش خبرگزاری تســنیم، عصر سه شــنبه وزارت 
اطلاعات در بیانیه ای اعلام کرد، یک باند سازمان یافته قاچاق 
کالا شناسایی و منهدم گردید که 23 نفر از اعضای آن دستگیر 

و تحویل مراجع قضایی شدند.
در ادامه این بیانیه آمده است: در تحقیقات و بررسی های 
به عمل آمده قاچاق تعداد هزار و 128 کانتینر شــامل لوازم 
اداری، خانگی، ورزشی، ساختمانی و هتلداری توسط این عده 
اثبات گردیده است. در این تحقیقات مشخص شد متهمین 
با اســتفاده از اسناد مجعول و اظهار خلاف واقع و همچنین 
تبانی با برخی از کارکنان دستگاه های مختلف، اقدام به خروج 

غیرقانونی این میزان کالا از گمرک نموده اند.
هرچند هنوز وزارت اطلاعات جزییات بزرگترین کشف 
تاریخ درخصوص قاچاق ســازمان یافته را رســانه ای نکرده 
است اما بر اساس اطلاعات موجود موضوع به قاچاق ظروف 
کریســتال در ســال های 94 و 95 بازمی گردد که یک باند 
قاچاق سازمان یافته با تمرکز بر گمرک شهید رجایی توانسته 
بود بیش از هــزار کانتینر را به صورت قاچاق ترخیص کند. 

بهای مال از دســت رفته در این پرونده حدود 115 میلیارد 
تومان بوده است.

هرچند در بیانیه وزارت اطلاعات به دستگیری 23 نفر از 
متهمان در این خصوص  اشاره شده است اما اطلاعات اولیه 
نشــان می دهد 15 نفر از کارکنان دولت در این مسیر تحت 

پیگرد قرار گرفته اند.
در این بین مجلس شــورای اســلامی به عنوان دستگاه 
نظارتی بر عملکرد دولت بایســتی بلافاصله به موضوع ورود 
کرده و از دولت و وزرای اقتصادی مرتبط با موضوع درخصوص 
جزییات این ابرپرونده قاچاق که به درستی رکوردهای قاچاق 
از مبادی رسمی و غیررسمی را جابه جا کرده توضیح بخواهد.

گفتنی اســت مبارزه با قاچاق کالا از دغدغه های مقام 
معظم رهبری بوده است و در روزهای نخستین سال جاری نیز 
ایشان به صراحت مطالبی را درخصوص مبارزه با قاچاق مطرح 
کردند. حالا نمایندگانی که در جایگاه نظارتی قرار گرفته اند 
باید از خود بپرســند در راســتای عمل به فرمایشات رهبر 
انقلاب چه اقدام مؤثری برای جلوگیری از تداوم این دســت 
تخلفات سازمان یافته و برخورد با متخلفان انجام خواهند داد.

یک نماینده مجلس:

۷۰ درصد کالاهای قاچاق از گمرکات به کشور وارد می شود

اصفهان- خبرنگار کیهان:
مدیرعامل فولاد مبارکــه اصفهان گفت: پراکندگی 
واحدهای تولید فولاد در کشور باعث از بین رفتن مزیت 

تولید رقابتی این محصول شده است.
بهرام سبحانی که در جمع کارگروه تخصصی فولاد 
کشور سخن می گفت مصرف سرانه فولاد کشور را حدود 
215 کیلوگــرم اعلام کرد و افزود: اگر تا ســال 1404 
جمعیت کشور به حدود 90 میلیون نفر و مصرف سرانه 
به حدود 330 کیلوگرم افزایش یابد، در این حالت برای 
مصرف داخلی فقط به 30 میلیون تن فولاد نیاز خواهیم 
داشت و مابقی ظرفیت تولیدی که 25 میلیون تن است 
بایستی در بازارهای صادراتی به فروش رسد. این در حالی 

اســت که مزیت هایی نظیر گاز، انرژی،  معدن و نیروی 
انسانی مستعد در ایران شــرایطی فراهم آورده است تا 
با اســتفاده از این ظرفیت ها تولید 55 میلیون تن فولاد 
در دســتور کار قرار داده شود که البته دستیابی به این 
هدف در صورت برطرف شدن چالش های فرارو چندان 

هم بلندپروازانه و دور از دسترس نیست.
وی بر تولید اقتصادی و افزایش توان رقابت با ســایر 
رقبــا تاکید کرد و ضمن تشــریح زنجیره تولید، ضریب 
بهره بــرداری پایین از ظرفیت نصب شــده، پراکندگی 
جغرافیایــی واحدهای تولیدی فعال و در دســت اقدام، 
ظرفیت های غیراقتصادی، ناقص بودن و عدم موازنه در 
زنجیره تولیــد، تکنولوژی تولید، بهره وری پایین نیروی 

کار و بی توجهــی به نیاز بازارهای صادراتی و هزینه های 
مربوط به حمل و نقل را به عنوان اساسی ترین چالش های 
موجود در زنجیره تولید و نداشتن توان لازم برای رقابت 

اعلام کرد.
وی گفت: ظرفیت بالقوه فولادسازی های کشور 30 
میلیون تن و ظرفیت بالفعل آن 20 میلیون تن و متاسفانه 
ضریب به کارگیری 66 درصد است و این باعث می شود 

واحدهای تولیدی زیان ده شوند.
وی با اشــاره به میزان آهن اسفنجی، چدن، گندله، 
کلوخه، کنســانتره سنگ آهن فعلی کشور و سایر مواد 
لازم برای تولید 55 میلیون تن فولاد افزود: با احتســاب 
میــزان تولید در طرح های فعــال و در حال احداث در 

همه این بخش ها با کمبود مواجه هســتیم. چنانچه این 
کمبودها هم برطرف شــود، همان گونه که اشاره شد با 
مشکل پراکندگی مواجه هستیم؛ به نحوی که فقط سه 
واحد بالای 2 میلیون تن در کشور داریم و 51 واحد در 
کشور وجود دارند که می خواهند در مجموع 5 میلیون 
و 800 هزار تن فولاد تولید کنند و همه این واحدها به 
پســت برق، جاده، آب و سایر ملزومات لازم برای تولید 
احتیاج دارند و این پراکندگی باعث می شود مزیت تولید 

رقابتی از بین برود.
وی پایین بودن بهــره وری نیروی کار را یکی دیگر 
از معضلات تولید رقابتی دانســت و افزود: باید به دنبال 
فناوری روز باشیم تا بتوانیم محصول باکیفیت تولید کنیم.

مدیرعامل فولاد مبارکه:

باید به دنبال تولید فولاد باکیفیت در کشور باشیم


